












Gospodarzami spotkania byli 
Błażej Konkol – prezes Związku 
Gmin Pomorskich i Adam Kwiat-

kowski – Dyrektor Regionalnej Dyrek-
cji Lasów Państwowych w Gdańsku. 
Przywitali obecnych i ogólnie wpro-
wadzili w temat. A później zaczęły 
się konkrety...

Lasy dla turystów
Rozpoczęto od kwestii zagospodarowa-
nia turystycznego lasów. Sławomir Ja-
nicki, wójt gminy Kaliska opowiedział 
o tworzeniu w lasach infrastruktury 
turystycznej i o działaniach podej-
mowanych przez samorząd wspólnie 
z Lasami Państwowymi. Po nim zabrał 
głos Bartłomiej Obajtek, nadleśniczy 
z Choczewa. Też mówił o wspólnych 
działaniach lasów z gminami i o obo-
wiązujących przy udostępnianiu grun-
tów leśnych na gminne inwestycje 
procedurach. Skupił się zwłaszcza na 
wspólnych inwestycjach drogowych 
integrujących drogi gminne z drogami 
leśnymi. 

to co z drogi czyni aleję
O ile w kwestii turystycznego wykorzy-
stania lasów nie ma kontrowersji, co do 
kolejnej kwestii zdania są podzielone. 
Paweł Stępniewski, zastępca dyrektora 
Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środo-
wiska i wojewódzki konserwator przy-
rody mówił o drzewach przydrożnych. 
Często słyszy się głosy postulujące ich 
wycinkę w imię bezpieczeństwa kie-
rowców. Mówca przybliżył zebranym 
aktualny stan prawny i obowiązujące 
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Samorządowcy z leśnikami
Gmina�Kaliska�to�jedna�z�silniej�zalesionych�gmin�w�Polsce.�72%�jej�powierzchni�pokrywają�
lasy.�To�dwa�razy�więcej�niż�gdzie�indziej�na�Pomorzu.�Średnie�zalesienie�naszego�województwa�
wynosi�bowiem�36%.�Zajazd�Ren�w�Iwicznie�to�idealne�miejsce�by�dyskutować�o�pomorskiej�
przyrodzie.�Z�jednej�strony�las,�z�drugiej�Jezioro�Trzechowskie.�Trudno�się�zatem�dziwić,�
że�właśnie�to�miejsce�wybrano�na�spotkanie�leśników�z�samorządowcami.

procedury z tym związane. Jednak jego 
zdaniem to nie drzewa zabijają kierow-
ców tylko brak umiejętności, brawura 
i alkohol. Według niego drzewa peł-
nią przy drogach wiele ważnych ról: 
pokazują kierowcom przebieg drogi, 
zimą tworzą ścianę przeciwśnieżną, 
uniemożliwiając zawiewanie drogi 
i powstawanie zasp, latem zacieniają 
jezdnię, obniżając temperaturę, co nie 
tylko pomaga utrzymać w dobrym sta-
nie asfalt, ale wpływa też na oszczęd-
ność energii w klimatyzowanych samo-
chodach. Ale przede wszystkim tworzą 
krajobraz. Drogi obsadzone drzewami 
to element naszej kultury. 

Dzikie wysypiska
W lipcu 2013 roku weszła w życie usta-
wa „śmieciowa”. Wbrew nadziejom 
twórców nie rozwiązała ona jednak 
problemu zaśmiecania lasów. Wręcz 
przeciwnie. Ilość usuwanych corocznie 
z lasów śmieci utrzymuje się mniej 
więcej na stałym poziomie, a koszty 
czyszczenia lasów nawet rosną. Przed 
wejściem ustawy w życie (w 2011 r.) 
wynosiły 1,05 mln złotych rocznie, 
w „przełomowym” roku 2013 było to 
już 1,17 mln zł, a w roku ubiegłym już 
1,25 mln zł. 
O działaniach związanych z utrzyma-
niem czystości w lasach mówił Zbi-
gniew Popławski z Wydziału Ochro-
ny Ekosystemów, który przedstawił 
prowadzoną od dwóch lat kampanię 
„Czyste lasy. W dyskusji zabrali głos 
na ten temat Janusz Kaczmarek, dy-
rektor RDLP w Toruniu oraz Tadeusz 

Styn, zastępca dyrektora Departamen-
tu Środowiska i Rolnictwa Urzędu 
Marszałkowskiego. 
Okazuje się, że problem „dzikich wysy-
pisk” nie znika, ale się zmienia. Usta-
wa rzeczywiście zadziałała i na tych 
wysypiskach jest coraz mniej śmieci 
komunalnych. Rośnie natomiast ilość 
gruzu i odpadów produkcyjnych. Dla-
tego leśnicy proponują wprowadzenie 
przepisów wiążących wydawanie po-
zwoleń na budowę bądź przebudowę 
budynków z wymogiem zawarcia umo-
wy z firmą odbierającą odpady. 

O dzikach bez emocji 
…mówił Marek Kowalewski z Wydzia-
łu Gospodarowania Ekosystemami 
RDLP w Gdańsku. Temat zyskał na 
aktualności dzięki przeprowadzonej 
ostatnio ogólnopolskiej inwentaryza-
cji dzika. Wyniki liczenia zaskoczyły 
rolników i samorządowców. Okazało 
się że liczba dzików gwałtownie spa-
dła. Na Pomorzu mamy ich niewiele 
ponad 7 tysięcy, podczas gdy według 
oficjalnych danych w ubiegłym roku 
było ich dwa razy więcej. Leśników ten 
spadek nie dziwi. Wynika on z terminu 
akcji – po sezonie łowieckim, a przed 
pojawieniem się kolejnego pokolenia 
tych zwierząt.
Dziki, które dla lasu są sprzymierzeń-
cem zwłaszcza w walce ze szkodli-
wymi owadami oraz sanitariuszami 
czyszczącymi las z padłej zwierzyny 
i eliminującym osłabione i chore osob-
niki innych gatunków są jednocze-
śnie utrapieniem rolników z powodu 
szkód na łąkach i polach uprawnych, 
a ostatnio także z powodu podejrzeń 
o roznoszenie afrykańskiego pomoru 
świń. Dlatego liczebność gatunku musi 
być utrzymywana na poziomie gwaran-
tującym możliwie najniższy poziom 
szkód rolniczych bez zagrożenia dla 
jego istnienia. 
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Pomorską Radę FSNT NOT w Gdańsku bardzo cieszą 
sukcesy na niwie jakości i zarządzania przez jakość, 
jakie osiągają firmy z Pomorza. Jest to dowód na to, 

że inicjatywa Konkursu o Pomorską Nagrodę Jakości jest 
przedsięwzięciem trafionym i stanowi „trampolinę” do 
Polskiej Nagrody Jakości. Działania na polu promowania 
idei zarządzania poprzez jakość doceniła również Kapituła 
Polskiej Nagrody Jakości. Świadczy o tym fakt, że prze-
wodnicząca Kapituły Pomorskiej Nagrody Jakości, prof. 
Małgorzata Wiśniewska otrzymała Nagrodę Indywidualną 
Polskiej Nagrody Jakości im. Profesora Kindlarskiego 
w kategorii nauka. - To nasza duma i motywacja do dal-
szych działań wspierających nasz region – powiedział prof. 
Piotr Grudowski. - W imieniu Pomorskiej Rady FSNT NOT 
w Gdańsku serdecznie gratulujemy pani profesor i dzięku-
jemy za tak duży wkład w upowszechnianie nowoczesnych 
metod zarządzania. Jednocześnie składamy gratulacje 
firmie Flextronics, która zdobyła Laur Jakości w kategorii: 
wielka organizacja produkcyjno-usługowa, oraz firmie 
Vivadental Sp. z o.o., która uzyskała wyróżnienie w kate-
gorii: niepubliczna organizacja ochrony zdrowia. Jest 
nam niezmiernie miło, że obie firmy - laureaci XIX edycji 
Pomorskiej Nagrody Jakości – odniosły sukces  także na 
polu ogólnopolskim.

Gala Polskiej 
Nagrody Jakości
11�listopada�na�Zamku�Królewskim�w�Warszawie�
odbyła�się�gala�wręczenia�nagród�Polskiej�
Nagrody�Jakości.�Z�ramienia�Pomorskiej�
Rady�FSNT�NOT�w�Gdańsku�brali�w�niej�udział�
wiceprezes�zarządu�Henryk�Paszkowski�oraz�
członek�zarządu�Mirosław�Murczkiewicz.

Wiele firm zgłoszonych do 
tegorocznej edycji konkursu 
zostało już przeszkolonych 

z Modelu Doskonałości Pomorskiej 
Nagrody Jakości oraz wypełniania 
ankiety samooceny, a lada dzień ruszą 
audyty weryfikujące. Audytora Pol-
skiego Rejestru Statków wspomagają 
studenci Uniwersytetu Gdańskiego 
oraz Politechniki Gdańskiej. W tym 
roku do tego grona dołączą także stu-
denci z Akademii Morskiej. Przy ocenie 
przedsiębiorstw uwzględnia się zaan-
gażowanie kierownictwa w poprawę 
jakości produkcji, politykę i strategię 
przedsiębiorstwa oraz stopień wyko-
rzystywania kwalifikacji pracowników 
oraz możliwość ich rozwoju w firmie.
Kapituła Konkursu o Pomorską Na-
grodę Jakości składa się z wybitnych 
specjalistów z dziedziny jakości, 
m.in.: prof. UG. dr hab. Małgorzaty 

Konkurs o Pomorską Nagrodę Jakości
Aktualnie�trwa�XX�jubileuszowa�edycja�Konkursu�o�Pomorską�Nagrodę�Jakości.�
Organizatorem�tej�prestiżowej�inicjatywy�jest�Pomorska�Rada�Federacji�Stowarzyszeń�
Naukowo-Technicznych�NOT�w�Gdańsku�we�współpracy�z�Polskim�Rejestrem�Statków.

Wiśniewskiej, prof. PG. dr hab. inż. 
Piotra Grudowskiego, prof. AMG, 
dr hab. inż. Piotra Przybyłowskiego, 
a także przedstawicieli władz samo-
rządowych. Podczas ostatniego spo-
tkania 12 grudnia kapituła omawiała 
organizację Gali Finałowej XX edycji 
Konkursu, która zapowiada się bardzo 
uroczyście. Rozdanie nagród planowa-
ne jest w lutym 2017 roku. Inicjatywą 
Towarzyszącą Konkursowi jest Klub 
Laureatów Pomorskiej Nagrody Jako-
ści, który ma na celu wymianę dobrych 
praktyk pomiędzy uczestnikami oraz 
nawiązanie współpracy biznesowej. 
Najbliższe spotkanie planowane jest 
w styczniu 2017 roku. Tematem po-
siedzenia będzie nowa wersja normy 
ISO 9001, którą omówi w krótkiej 
prezentacji Kierownik Działu Zarzą-
dzania Jakością Politechniki Gdańskiej 
Marta Jankowska.

Wszystkich�zainteresowanych�udziałem�w�konkursie�
zachęcamy�do�kontaktu:�pnj@gdansk.enot.pl,� 
tel:�58�321�84�86�oraz�na�stronę�internetową:�

http://notgdansk.pl/pomorska_nagroda_jakosci.html

Osiedle „Złota Reneta” to nowoczesny kompleks 
budynków wielokondygnacyjnych wyróżniających się 
architekturą, wysokim standardem wykończenia oraz 
pełną infrastrukturą techniczną i zagospodarowaniem 
terenu. Każdy z budynków posiada podziemną halę 
garażową, połączoną z resztą kondygnacji, a także 
cichobieżne windy.

• Doskonała lokalizacja
• Wysoki standard wykończenia
• Mieszkania w Programie MDM
• Miejsca postojowe w hali garażowej
• Budki dla rowerów
• Wybrane meszkania z tarasami lub ogródkami

Zamieszkaj  
na Kaszubach!

Zapraszamy do biura sprzedaży zlokalizowanego na osiedlu 
przy ul. Jabłoniowej w Żukowie

www.makuratinvest.pl   |   Biuro sprzedaży:+48 607 030 845
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Elżbieta Skoczeń  
– dyplomowana wizażystka, stylistka, kreatorka wizerunku,  

personal shopper. Od 17 lat zajmuje się makijażem i kreowaniem 
wizerunku osób prywatnych i celebrytów. 

Doradza, ubiera, kreuje nowy styl i rzetelnie podpowiada, 
jak wykonać makijaż na różne okazje oraz jak odpowiednio 

dobrać strój do każdej sytuacji.

Elżbieta Skoczeń
www.es-wizaz.pl

www.facebook.com/elzbieta.skoczen
es-wizaz@es-wizaz.pl

Elżbieta Skoczeń
wizaż, stylizacja, charakteryzacja


